



Josephine Ballon: Vita

Deutsch

Josephine Ballon, Geschäftsführerin HateAid gGmbH

Josephine Ballon studierte Rechtswissenschaften an der Universität Potsdam und ist seit 2018 Rechtsanwältin. Im November 2019 wurde sie Head of Legal bei HateAid. Seit September 2023 leitet sie die Organisation gemeinsam mit Anna-Lena von Hodenberg als Geschäftsführerin.

Josephine Ballon setzt sich dafür ein, die rechtlichen Voraussetzungen für Betroffene von digitaler Gewalt, die bisher weitgehend schutzlos gestellt sind, zu verbessern und ihnen Zugang zum Recht zu verschaffen. Frau Ballon war mehrfach als Sachverständige, u. a. im Rechts- und im Digitalausschuss des Deutschen Bundestages, sowie im europäischen Parlament geladen und nahm dort zu Fragen der Strafverfolgung von Hasskriminalität im Internet, geschlechtsspezifischer digitaler Gewalt und der Plattformregulierung Stellung. Sie war bis Dezember 2025 Mitglied des ersten Beirats des Digital Services Coordinators in Deutschland.

Im Dezember 2025 geriet Josephine Ballon international in die Schlagzeilen: Der US-Außenminister Marco Rubio verhängte am 23.12.2025 ein Einreiseverbot gegen sie und ihre Mitgeschäftsführerin Anna-Lena von Hodenberg. Beide Geschäftsführerinnen dürfen seitdem wegen ihres Engagements gegen digitale Gewalt und für Plattformregulierung nicht mehr in die USA einreisen.

English

Josephine Ballon, CEO HateAid gGmbH

Josephine Ballon studied law at the University of Potsdam and has been a lawyer since 2018. In November 2019, she became Head of Legal at HateAid. Since September 2023, she has been co-leading the organisation as co-executive director alongside Anna-Lena von Hodenberg.

Josephine Ballon is committed to improving the legal framework for victims of digital violence – who have thus far been largely left unprotected – and to ensuring they have access to justice. Ms Ballon has been invited on multiple occasions to serve as an expert witness, including before the Legal Affairs and Digital Affairs Committees of the German Bundestag, as well as before the European Parliament, where she provided testimony on issues related to the prosecution of hate crimes on the internet, gender-based digital violence, and platform regulation. She served as a member of the first advisory board of the Digital Services Coordinator in Germany until December 2025.

In December 2025, Josephine Ballon made international headlines: on 23 December, 2025, US Secretary of State Marco Rubio imposed a travel ban on her and her co-CEO, Anna-Lena von Hodenberg. Since then, both CEOs have been barred from entering the United States due to their advocacy against digital violence and in favour of platform regulation.